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I. Stanowisko Regionu NSZZ "S" Ziemi Radomskiej w 
sprawie personalnej obsady Rad Nadzorczych banków 
państwowych.

2.Stanowisko Regionu NSZZ "S" Ziemi Radomskiej w 
sprawie obsadzenia stanowiska wojewody radomskiego.

3. Postulat zwiększenia bazy będącej podstawą do obliczenia 
środków z budżetu centralnego kierowanych do 
woj.radomskiego.

4. Postulat zwiększenia tzw.budżetu wojewody radomskiego 
o kwotę ok.140 mld zł (obciętą przez URM w stosunku do planu 
sporządzonego w województwie).

Sprawę jeszcze przed spotkaniem zreferują wicepremierowi 
jako bardzo pilną Poseł Jadwiga Berak i Wicewojewoda 
Tadeusz Derlatka - w porozumieniu z Dyrektorem 
Kazimierzem Murawskim.

5. Postulat włączenia inwestycji budowy zbiornika wodnego 
w Domaniowie do puli inwestycji centralnych - szerzej; sprawa 
wody dla województwa radomskiego; ewentualność doraźne 
dokonanie przesunięć środków planowanych na 
wodociągowame i kanalizację.

6. Postulat dodatkowych 50 mld zł na budowę szpitala w 
Szefowie z zastrzeżeniem, że jeżeli zostałby zrealizowany 
postulat zapisany w pkt.4 to konsumowałby tym samym niniejszy 
postulat (referuje lekarz wojewódzki Jacek Vieth).

7. Postulat zwiększenia środków na budowę drogi nr 7 
(referuje wicewojewoda Tadeusz Derlatka).

8. Pytanie: co Rząd mógłby zrobić dla zwiększenia strumienia 
kredytów inwestycyjnych dla województwa radomskiego i pod 
jakimi warunkami? (ref.przewodniczący Andrzej Belina).

9.1nformacja dla wicepremiera o toczących się rozmowach 
Regionu NSZZ "S" Ziemia Radomska z MPiSS w sprawie 
bezrobocia występującego w woj.radomskim (ref.Andrzej 
Belina).

Sprawy poszczególnych zakładów
10."Chemomontaż" Pionki
- Postulat nacisku na MPW w celu przyspieszenia procesu 

prywatyzacji,
- Zarzut,iż obecna Rada Nadzorcza nieskutecznie 

reprezentuje interesy przedsiębiorstwa,
- Prośba o sprawdzenie, czy przedsiębiorstwo zasadnie 

znalazło się poza obszarem zwolnień od "popiwku".
II. Zakłaay Metalowe "Łucznik" Radom
- Kompensata należności z tytułu utrzymywania RO w 

stosunku do należności Budżetu Państwa,
- Uzyskanie pomocy finansowej - kredyty obrotowe na zakup 

materiałów do produkcji (zamówienia są),
- Problem listy negatywnej,

Tematy na spotkanie z 
wicepremierem Henrykiem 

Goryszewskim ustalone 
podczas spotkania w URM 

29 stycznia br,

- Pytanie: jaka możliwość gwarancji terminowości wypłat 
przez państwo w zakładach przemysłu zbrojeniowego?

12. Radoskór Radom
- Prośba o pomoc w uzyskaniu kredytu obrotowego (lOmld) 

na zakup materiałów do produkcji (zamówienia są),
- Trwa postępowanie układowe - prośba o pomoc w 

oddłużeniu,
- Prośba o pomoc w przyspieszeniu w przekształceniu w 

Spółkę Akcyjną Skarbu Państwa.
13. Tekspur Pionki
- Problem zmiany taryf celnych na pewne grupy skór 

sztucznych,
- Problem ewentualnego powrotu ustaleń o wydzielenie 

Tekspuru z Pronitu.
14. RWT Radom
- Postulat nacisku na MPW w celu przyspieszenia procesu 

prywatyzacji,
- Postulat ograniczenia napływu do kraju zagranicznych 

wyrobów telekomunikacyjnych niehomologowanych,
- Postulat określenia udziału krajowego przemysłu 

telekomunikacyjnego w programie telefonizacji kraju.
15. Gerlach Drzewica
- Umorzenie zobowiązań wobec budżetu (50mld),
- prośba o pomoc w uzyskaniu kredytu obrotowego na zakup 

materiałów w szczególności do produkcji nożyków żniwnych 
(zamówienia są),

- prośba o pomoc w uzyskaniu kredytu inwestycyjnego ok. iń 
mld,

- prośba o zwolnienie z egzekucji długów z tytułu należności 
na fundusz rehabilitacji niepełnosprawnych.

Ponadto wszystkie zakłady proszą o uwzględnienie ich 
przedstawicieli w kontaktach międzynarodowych 
organizowanych przez Rząd w celach marketingowych.

Jan Łopuszański 
29.01.93r.

Sejm za wyższymi emeryturami

W środę, 3 lutego Sejm przyjął zgłoszone przez rząd i posłów 
zmiany w ustawie emerytalnej z października 1991r.

Zmieniona ustawa przeszła 177 głosami za, przy 169 przeciw 
i 11 wstrzymujących się. Za zmianami głosowali głównie 
posłowie SLD, KPN, PC, RdR i PSL; przeciwko - UD, ZChN, 
PPL i część "Solidarności".

W głosowaniu Sejm przyjął zmiany:
* Podwyżkę najniższych emerytur oraz rent I i II grupy - z 

35 proc, do 40 proc, średniej płacy krajowej, a najniższych rent 
III grupy z 27 do 30 proc, średniej.

* Przywrócenie 10-15procentowych dodatków branżowych 
do emerytur i rent za pracę w szkodliwych warunkach.

* Utrzymanie prawa do emerytur osób, które utraciły je po 
wejściu w życie ustawy. (Chodzi głównie o osoby, które mają w 
swoim stażu pracy więcej niż jedną trzecią lat tzw. 
nieskładkowych (np. urlopy macierzyńskie, studia itp.)

* Swobodniejszy wybór lat. Zmiana ta dałaby możliwość tym, 
którzy przeszli na emeryturę lub rentę przed 1 stycznia 1990r., 
zgłoszenia do obliczenia świadczenia /dok. na sir. 2/
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/dok. ze str. 2/
zarobków z pięciu kolejnych lat wybranych z całego stażu 

pracy. Teraz można wybrać: cztery kolejne lata z ostatnich 
trzynastu, pięć z czternastu w 1994r. - aż do dziesięciu z 
dwudziestu.

* Przedłużenie obowiązywania ustawy na czas nie określony. 
Obecnie traciłaby ona moc w końcu tego roku.

Zmiany te będą jeszcze musiały być rozpatrywane przez 
Senat i akceptowane przez prezydenta.

"Solidarność" a ustawa budżetowa
Rozdarcie

KK nie może nas dyscyplinować - mówi Rulewski - choć jej 
stanowisko jest ważne. My mamy już za sobą pranie w klubie i 
postawimy wniosek o dyscyplinę, by nasze działania były nie 
popularne, ale skuteczne. Będziemy głosować za budżetem 
zrównoważonym z małymi poprawkami, o których mówiłem.

Według niego dyscyplina me obejmie "opozycji Prezydium" i 
trzeba się uczyć ze stratą 5-6 głosów.

Pietrzyk również uważa stanowisko KK za ważne, niemniej 
"poseł jest w takim głosowaniu związany o wiele szerzej". Sądzi, 
że najmniej połowa głosów KP "S" będzie przeciwko ustawie.

/przedruk z Rzeczpospolitej z 4 lutego'93)
Z korespondencji Komisji Interwencji

"Czerwony ma się dobrze"
W związku ze stałym wzrostem bezrobocia w regionie 

radomskim i stale prowadzoną redukcją zatrudnienia w MPK 
Radom, związki zawodowe (ZZ PKM i NSZZ "S") wystąpiły z 
postulatem do dyrekcji przedsiębiorstwa o analizę zatrudnienia 

.osób posiadających inne źródła utrzymania.
Według wykazanej analizy zatrudnionych - jest kilka osób, 

które posiadają emerytury i renty i zatrudnione są na pełnych 
etatach, część innych na skróconych. JA

Zwolnienie niektórych emerytów lub rencistów (szczcgóime 
milicyjnych) przez zakład w imię dobrze pojętego dobra 
społecznego wydaje się niemożliwe ze względów me zawsze 
uzależnionych od przedsiębiorstwa.

Przykładem jest obecny komendant straży przemysłowej - 
były nulicjant-dzielnicowy, który posiadając pełną emeryturę w 
wysokości około 2 min zł dorabia sobie w MPK, w granicach 4 
min zł., a region radomski utrzymuje armię bezrobotnych, 
którym brakuje na podstawowe artykuły żywnościowe 
potrzebne ludziom do egzystencji.

15 grudnia 1992r. przedsiębiorstwo powiadomiło związki 
zawodowe o zamiarze wypowiedzenia umowy o pracę 
komendantowi straży przemysłowej Tadeuszowi 
Wiśniewskiemu, na co obydwa działające w MPK związki, 
wyraziły zgodę... i od tego momentu zaczęły się schody. 
Wykorzystując stare dobre znajomości pracujących milicjantów 
w dzisiejszej Policji, w/w osobnik rozpoczął psucie atmosfery w 
Komumkaqi Miejskiej:

l.Odwołanie jakie napisał, jest pomówieniem, paszkwilem - 
jakie pisali ubecy w minionej epoce, oczerniającym wszystkich i 
wszystko.

2.Brak  zgody Komendy Policji na odwołanie "czerwonego1^^ 
zajmowanego stanowiska.

Podczas głosowania nad projektem noweli do ustawy o 
rewaloryzacji emeiytur i rent Klub Parlamentarny NSZZ 
"Solidarność" podzielił się. Z 26 posłów "S" - przy 3 
wstrzymujących i kilku nieobecnych -12 głosowało za. Komisja 
Krajowa nie może zdyscyplinować posłów do jednego 
stanowiska. Głosowanie nad projektem ustawy budżetowej 
może być podobne, a nawet mocniej różniące między sobą 
klubowych kolegów.

Prezydium KK "S" na ostatnim posiedzeniu dyskutowało nad 
projektem ustawy budżetowej, ale ostatecznie odłożyło sprawę 
do posiedzenia KK 10 lutego.

Jan Rulewski ubolewa, że przez zamieszanie w KP 
"wynikające z różnych zdań na temat jakiegokolwiek 
uczestnictwa w koalicji, "S" nie uczestniczyła w posiedzeniach 
koalicji, na których omawiano sprawy budżetowe i nie mogła 
zaprezentować swoich poprawek "godzących potrzeby 
budowania odpowiedzialności budżetu z koniecznością 
ochrony najbiedniejszych środowisk".Chodzi m.in. o 
przywrócenie pomocy mieszkaniowej, choćby okresowej i 
ograniczonej, ao czasu wprowadzenia ładu mieszkaniowego i 
do wysokości nie większej niż milion złotych. Dalej - 
wprowadzenia jednorazowego zasiłku dla bezrobotnych i 
pewne modyfikaq‘e waloryzacji płac sfery budżetowej.

Według Rulewskiego środowe głosowanie w Sejmie 
"ośmieszyło tych, którzy chcieli obronić i najniższe emerytury i 
bezrobotnych, i biedną sferę budżetową": Nikogo nie obronili, 
zaś dzięki nim dalszy scenariusz polityczny może pójść w dwóch 
kierunkach: albo rząd poda się do dymisji, bo nie jest w stanie 
unieść deficytu dwukrotnie przekraczającego założony i 
uzgodniony z Funduszem Walutowym, albo w poczuciu 
odpowiedzialności utrzyma się, ale wprowadzi taką inflację, że 
dyskusja budżetowa i obrona biednych i maluczkich nie będzie 
mieć żadnego skutku finansowego dla nich samych.

Alojzy Pietrzyk krytykuje projekt ustawy budżetowej w 
kształcie zaproponowanym przez rząd: ma negatywny wpływ na 
sytuację materialną społeczeństwa, nie wskazuje kierunku 
pozyskiwania środków do budżetu z tzw. szarej sfery 
gospodarki. - Po ostatnim głosowaniu obawiam się, że rząd nie 
ma możliwości, swobody manewru ze względu na 
uwarunkowania MFW. Jak będę głosował przeciwko, to na 
pewno pomogę rządowi, bo "w ciemno" już popierałem kilka 
ostatnich ekip. Rząd musi stanąć na głowie.

Pietrzyk zwraca uwagę, że niezrozumiałyjest fakt głosowania 
za cięciami przez klub związkowy. - To jest trudne do 
zrozumienia dla posłów na tej sali, a co dopiero dla 
społeczeństwa.

O opinii Rulewskiego mówi: - Jakby chciał w konsekwencji 
głosowania nad ustawą budżetową spowodować pewne dalsze 
wydarzenia, liczę, że na pewno nie dramatyczne. Próbuje też 
ratować w ostatniej chwili twarz, bo ma wrażenie, jakby mu się 
wszystko waliło powoli. Trudno jest niejednokrotnie wesprzeć 
słuszną inicjatywę koalicji, kiedy ona nie głosuje wspólnie.

KK wydało w swoim czasie wskazówkę posłom "S", 
zobowiązującą ich do zaprezentowania opinii. - Być może uzna 
za właściwe, by w tak ważnej sprawie wydać posłom instrukcję 
bardziej szczegółową - mówi rzecznik KK, Grzegorz Jaczyński.

W wyniku powyższych działań powstał konflikt na linii - 
komendant Straży Przemysłowej - związki zawodowe.

Według powyższego, postulat zw.zawodowych o wypłacenie 
dwumiesięcznej odprawy i pożegnanie tego osobnika, nie 
zostaje przyjęty do realizacji, a w odwecie Tadeusz Wiśniewski 
terroryzuje całą załogę i chodząc po przedsiębiorstwie odgraża 
się, że "jeszcze nie jednego zwolnię., i ja im pokażę" - a jest to 
możliwe bo ma dostęp do ostrej broni palnej.

Chcąc uzdrowić tę atmosferę, zwracamy się do Komisji 
Interwencji o interwencję w Komendzie Policji i u Dyrekqi 
Przedsiębiorstwa - o wybranie prawidłowego rozwiązania.

l.Otrzymanie pozwolenia policji na rozwiązanie umowy o 
pracę z komendantem (przepisy wewnętrzne MSW).

2.Postulujemy  o rozwiązanie Straży Przemysłowej w MPK 
Radom ( w większości przedsiębiorstw komunikacyjnych w 
Polsce w tym miejscu są portierzy i dozorcy, a Straż 
Przemysłowa w radomskim MPK powstała w 1985 roku, aby 
tworzyć agenturę ZOMO i zatrudniała samych milicjantów).

W obecnie zmienionych czasach, gdy prawdopodobnie nie 
ma już dyktatury, takie sytuacje nie powinny mieć miejsca, a 
jeżeli są to jest to wyraźnym dowodem na to, że "czerwony" ma 
się dobrze.

za Komisję Zakładową NSZZ "S“ MPK Radom - Piotr Wolanowski
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Dokumenty wypracowane na 
spotkaniu przedstawicieli małych 

regionów
Propozycja tez do rozpatrzenia przez 

powołany na spotkaniu Zespół 
ds.małych regionów

I. Informacja od Rządu o środkach 
pomocowych i warunkach ich udzielania

II. Zwiększenie uprawnień 
decyzyjnych administracji pańswtowej w 
województwacg

model wałbrzyski, 
model łódzki
III. Napływ ludzi i towarów z terenu 

b.ZSRR jako konkurencja dla 
rodzimego przemysłu i rynku pracy.

IV. Aktywne zwalczanie bezrobocia
- przesunięcie środków w Funduszu 

Pracy,
- odpowiedzialność samorządów 

lokalnych.

•
y.Źwiększenie środków na pomoc 
neczną w tym zasiłki mieszkaniowe.
VI.Katalog  ulg dla podmiotów 

gospodarczych tworzących miejsca 
pracy w regionach szczególnie 
zagrożonych bezrobociem.

VII.Wymiana  międzynarodowa usług 
i towarów z państw' b.ZSRR (w tym 
barter).

VIII.Realizacja  ustaleń wynikająca z 
podpisanych konwencji nr 140 i 142, 
MOP w sprawie traktowania urlopów 
szkoleniowych jako okresu zatrudnienia.

IX.Jak  Rząd zamierza rozwiązać 
problemy związane z likwidacją PGR.

Załącznik do tez
Zespół Negocjacyjny Komisji 

Krajowej NSZZ "S" ds. Bezrobocia 
zwraca się do Rządu RP o:

1.Optymalne poszerzenie w bieżącym 
roku listy rejonów uznanych za 
szczególnie zagrożone wysokim 
»zrobociem strukturalnym.

2.Optymalne poszerzenie w/w 
rejonach preferencji
ekonomiczno-finansowych.

3.Pilne  uznanie wszystkich rejonów 
województw: koszalińskiego i 
słupskiego za szczególnie zagrożone 
wysokim bezrobociem strukturalnym.

4.Dokonanie  bilansu wszystkich 
środków pomocowych zagranicznych i 
krajowych przeznaczonych na aktywne 
zwalczanie bezrobocia i przedstawienie 
go Komisji Krajowej do 1 marca 1993r.

5.Dokonanie  bilansu wszystkich 
środków zagranicznych i krajowych 
przeznaczonych na restrukturyzację 
przedsiębiorstw i przedłożenie go 
Komisji Krajowej do 1 marca 1993r.

6.Przygotowanie programu 
ratunkowego dla przedsiębiorstw, w 
których załamał się eksport na Wschód i 
przedłożenie go Komisji Krajowej do 1 
marca br.

7.Uruchomienie  dużych rządowych 
robót publicznych i interwencyjnych w 
województwach północno-wchodniej 

Polski w celu wybudowania 
podstawowej infrastruktury (drogi, 
telefonizacja, linie energetyczne itp.).

8. Gminy, które podejmą działania 
zmierzające do istotnego zmniejszenia 
liczby bezrobotnych na swoim terenie 
powinny mieć prawo do zwiększenia 
udziału gminy w podatku dochodowym 
od osób fizycznych i prawnych do 10%.

9. Przywrócić system dopłat do 
mieszkań z pomocy społecznej z mocą 
od 1 stycznia 1993r.

10.Skuteczniej zwalczać "drugi obieg 
gospodarczy" a uzyskane środki 
kierować do pomocy społecznej.

ll.Ostatecznie rozwiązać problemy 
polskiego przemysłu zbrojeniowego 
(wszystkie terminy minęły).

12. Wprowadzić sankcje dla 
przedsiębiorstw nie przekazujących 
informacji o wolnych miejscach pracy.

13. Podpisać Konwencję MOP nr 
102,117,157.

Uczmy się 
kapitalizmu

O pożyczkach z Funduszu Pracy 
raz jeszcze

Publikowany artykuł w Gazecie Wyborczej nr 
15 z dnia 19.01.1993r."Kredyty pod nadzorem" 
sprowokował mnie do przedstawienia opinii w 
powyższej sprawie.

W dotychczas publikowanych artykułach 
prasowych nie można uchwycić meritum sprawy. A 
dlaczego? Spróbuję wyjaśnić.

W prasie lokalnej przedstawiono cząstkowe 
aspekty tego problemu, takie jak: pobranie 
pożyczki na tworzenie miejsc pracy przez 
członków zarządu miasta. Ustalanie dyskusyjnej 
stopy procentowej w zależności od tego komu 
przydzielano pożyczkę, brak rzetelności ze strony 
osób fizycznych i prawnych w wywiązywaniu się z 
podjętych zobowiązań w szczególności 
finansowych. Pomija się natomiast podstawowy cel 
jakiemu miał służyć w/w fundusz, tj.likwidowanie 
bezrobocia i aktywizacja zawodowa.

W jaki sposób wykorzystano ten fundusz w 
Radomiu, dowiedziałem się w czasie wizyty, z 
ramienia Zarządu Regionu, w Rejonowym Biurze 
Pracy. I tak. Osoby prawne i fizyczne 
zobowiązywały się do zatrudnienia określonej 
liczby bezrobotnych lub podjęcia działalności 
gospodarczej we własnym zakresie. Np. firma 
"Okland" zobowiązała się do zatrudnienia 
określonej liczby bezrobotnych. Jednak w tym 
czasie zamiast zatrudnić, zredukowano 
zatrudnienie z 450 do 230 osób (na podst.G.W. nr 
268 z 14-15 listopada '92 - Rzeczpospolita 
szwaczek).

Natomiast inna firma zobowiązała się do 
zatrudnienia 50-ciu bezrobotnych. Efekt to: brak 
zatrudnienia, nic spłacony kredyt i jeszcze jedna 
zmarnowana szansa na wzrost gospodarczy. I na 
okrasę ciekawostka - firma ta posiada koncesję na 
sprzedaż alkoholu.

Ciekawe co było pierwsze - koncesja czy 
pożyczka z funduszu pracy?

Ta firma dla dyrektora Maciejewskiego w 
dalszym ciągu jest wiarygodna.

Czas na podsumowanie. Fundusz Pracy 
przekazany do Rejonowego Biura Pracy, w rękach 
urzędników nie służył likwidacji bezrobocia, ale 
do wiadomych sobie celów. Przecież po 
stwierdzeniu przez Urząd, że pożyczkobiorcy nie 
wywiązują się z umów takich jak: zatrudnienie, 
brak woli spłaty pożyczek. Urząd powinien 
kategorycznie zażądać zwrotu przyznanych kwot. - 
Nie podejmowano żadnych działań w tym zakresie. 
Dopiero po interwencjach Radnego W.Króla 
zaczęto przyglądać się tej ewidentnej 
niegospodarności.

Zarząd Regionu Ziemia Radomska po 
otrzymaniu informacji od Radnego W.Króla 
zwrócił się do Ministerstwa PiPS ze swoimi 
zastrzeżeniami. Wyniki kontroli w pełni 
potwierdziły takie zarzuty jak: przyznanie 
pożyczek dla zainteresowanych wybiórczo,

niewywiązanie się z podjętych warunków 
umów, takich jak: zatrudnienie bezrobotnych - co 
z tego, że niektóre firmy i osoby fizyczne spłacają 
pożyczki - miejsc pracy jak nie było, tak nie ma.

Ustalanie stopy procentowej w/g uznania 
urzędnika, to czynnik kryminogenny. I 
podstawowy zarzut, który stawiam dyrektorowi 
Maciejewskiemu - to brak kontroli nad podległymi 
urzędnikami oraz beztroska w dysponowaniu 
Funduszem Pracy, którego nadrzędnym celem 
było likwidowanie bezrobocia. Rejonowe Biuro 
Pracy nie było i nie jest bankiem. Teraz wiem na 
jakie cele przeznacza się pieniądze podatników - 
moje, moich kolegów i zakładu, w którym pracuję.

Dziwić może jedynie dobre samopoczucie 
dyrektora Maciejewskiego.

Lech Garno

PRZEKSZTAŁCENIE (inaczej 
transformacja) - jest to zmiana formy 
prawnej przedsiębiorstwa
państwowego, lecz bez zmiany 
właściciela. Oznacza to, że nowo 
utworzony podmiot gospodarczy 
pozostaje nadal własnością państwa. 
Dokonuje się to poprzez utworzenie 
jednoosobowej spółki skarbu państwa. 
Wstępuje ona we wszystkie prawa i 
jrzejmuje wszelkie obowiązki 
joprzednika. Przekształceniem nie jest 
ikwidacja przedsiębiorstwa dokonana w 
celu jego sprzedaży, wniesienia do 
spółki lub oddania do odpłatnego 
korzystania.

PRYWATYZACJA - mamy z nią do 
czynienia wtedy, gdy następuje 
całkowite lub częściowe przeniesienie 
własności, czyli zmiana właściciela. 
Zmienić go mogą akcje lub udziały 
jednoosobowej spółki skarbu państwa. 
Jest to wtedy tzw. prywatyzacja 
kapitałowa. Może też mieć miejsce 
przeniesienie własności całego mienia 
przedsiębiorstwa lub jego części na tzw. 
inwestora. Aby to się mogło odbyć, 
przedsiębiorstwo państwowe musi być 
wcześniej postawione w stan likwidacji. 
Inwestorem może być osoba fizyczna, 
Krawna, krajowa lub zagraniczna, 

łowimy wówczas o prywatyzacji drogą 
likwidacji. Przeniesienie własności musi 
nastąpić odpłatnie. Prywatyzacja w 
najszrszym rozumieniu tego słowa 
oznacza tworzenie nowych 
przedsiębiorstw prywatnych.
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Z PRAC KLUBU 
PARLAMENTARNEGO "S"

20 stycznia - spotkanie z wicepremierem Goryszewskim

Z inicjatywy wicepremiera Henryka Goryszewskiego odbyło 
się spotkanie z parlamentarzystami "Solidarności".

Zgodnie ze słowami premiera: "...Do tego spotkania powinno 
dojść znacznie wcześniej. Obecnie po upływie roku od 
powołania rządu z inicjatywy i dzięki mediacji Klubu 
"Solidarności" przyszedł czas na ocenę jego działalności w 
oczach Klubu oraz próbę wyjaśnienia narosłych 
nieporozumień..."

Posłowie stwierdzili, że aktualnie sprawą wzbudzającą 
głębokie kontrowersje, zarówno w NSZZ "Solidarność" jak i w 
reprezentującym go Klubie Parlamentarnym jest sprawa 
tegorocznego budżetu.

Z punktu widzenia Związku, należy uznać za konieczne, 
zwiększenie wydatków na pomoc społeczną, przeciwdziałanie 
bezrobociu i jego skutkom, oświatę i służbę zdrowia.,

Komisje sejmowe wykazują również tendencje do dalszego 
zwiększenia wydatków na pomoc społeczną (wyrażającą się 
poprzez strajki, protesty, monity poszczególnych instancji 
związkowych). Klub stoi przed szczególnie trudnymi decyzjami.

Posłowie krytykowali również samą konstrukcję budżetu, 
zwracając uwagę na wadliwy tryb jego uchwalania oraz 
niewłaściwe rozłożenie środków w poszczególnych pozycjach 
np. w budżecie oświaty oraz kultury, gdzie przy innym podziale 
można by uzyskać pewne oszczędności.

Zwrócono również uwagę na fakt, iż obecny budżet nie 
uwzględnia po stronie wpływów, środków uzyskanych z 
zagranicy lub w charakterze kredytów instytucji i organizacji 
europejskich czy międzynarodowych. Posłowie zauważyli 
niebezpieczną tendencję do blokowania tych funduszy przez 
poszczególne ministerstwa.

Osobną część spotkania stanowiły interwencje posłów w 
następujących sprawach:

Krajowa Sekcja Morska "S": zgłosiła problem 
niewypłacalności przewoźników morskich oraz zagrożenia 
wynikające z zadłużenia przedsiębiorstw.

J.Niczyperowicz - zgłosił problem paliw dla rybaków oraz 
poręczenia kredytowego dla stoczni "Ustka".

Marek Zieliński poprosił ministra o wyjaśnienia dotyczące 
interpelacji w.s. odwołania dyrektora PLL "LOT".

S.Węglarz przedstawił nieszczelność prawa podatkowego na 
przykładzie różnic wysokości cła na oleje napędowe 
eksportowane z Niemiec i Ukrainy.

★ ★★

Odbyło się posiedzenie Klubu przed 35 sesją Sejmu RP, na 
którym parlamentarzyści "S; omawiali punkty porządku 
dziennego, a szczególnie:

- prezydencką "Kartę Praw i Wolności" oraz przedłożony 
przez SLD projekt "Karty Społecznej i Ekonomicznej"

- waloryzację systemu emerytalno-rentowego,
- projekty uchwał przewidujące przedłużenie okresu 

pobierania zasiłku przezbezrobotnych w regionach o nasilonym 
bezrobociu,

- pakiet ustaw samorządowych.
W siedzibie Klubu "S: odbyło się spotkanie z 

przedstawicielami Rady Pracowniczej Miejskiego 
Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji na temat projektu 
ustawy o przedsiębiorstwa komunalnym.

22 stycznia - W Klubie o budowniewie mieszkaniowym
Członkowie Klubu spotkali się z ministrem Budownictwa - 

Andrzejem Bratkowskim oraz p.wiceminister M.Hernst. 
Obecny był również przewodniczący Krajowej Sekcji 

Budownictwa NSZZ "Solidarność" - R.Dąbrowski.
Przedmiotem dyskusji był projekt "Nowego Ładu 

Mieszkaniowego" oraz obecna sytuacja budownictwa 
mieszkaniowego. W ocenie ministra istnieją następujące 
przeszkody we wdrażaniu reformy w tej dziedzinie:

- brak uzgodnień międzyresortowych (szczególnie z 
Ministerstwem Finansów w kwestii umażania kredytów 
zaciągniętych na budownictwo mieszkaniowe przez 
spółdzielnie)

- opór samorządów skierowany przeciwko przejmowaniu 
mieszkań zakładowych,

- kwestia ugód kredkowych z bankami (spłaty zaciągniętych 
przez spółdzielnie mieszkaniowe kredytów),

- monopol spółdzielni (szczególnie w większych miastach), 
budujących z wydłużonym cylćlem ok.30-40 miesięcy, co 
powoduje ogromny wzrost kosztów inwestycyjnych,

- brak akceptacji dla przygotowanego przez ministerstwo 
programu "Nowy Lad Mieszkaniowy"(Nie był on dotychczas 
rozpatrywany przez KERM, a zatem nie posiada oficjalnego 
poparcia koalicji rządowej).

-decyzja parlamentu w sprawie dopłat do wybudowanych już 
mieszkań znacznie obciążająca budżet resortu, ogranicza 
możliwości pobudzania mieszkalnictwa i tworzenie nov£| 
bardziej ekonomicznych rozwiązań.

Minister Bratkowski zwrócił się z prośbą o poparcie ze strony 
Klubu "Solidarności" dla rozwiązań zawartych w programie 
"Nowy Lad Mieszkaniowy"

W spotkaniu dyskutowano również nad problemem 
budownictwa komunalnego. Ministerstwo przewiduje 
tworzenie Krajowego Funduszu Mieszkaniowego, który 
gromadziłby środki zarówno z budżetu jak i inne publiczne 
fundusze (dotacje, zysk z obligacji itd.) przeznaczone na 
budownictwo czynszowe.

Korzystać z niego mogłyby Towarzystwa Budownictwa 
Społecznego zrzeszające inwestorów: gminy, spółdzielnie 
mieszkaniowe, banki, firmy wykonawcze itd.

Przewodniczący Sekcji Krajowej Budownictwa zwrócił 
uwagę posłom i przedstawicielom resortu na konieczność 
doraźnej pomocy i interwencji rządu w dziedzinie budownictwa 
mieszkaniowego, podkreślając społeczny charakter tego 
problemu. Jego zdaniem opanowanie kryzysu w 
mieszkalnictwie, które jest "kołem zamachowym" dla wielu 
innych dziedzin jest sprawą najwyższej wagi.

23 stycznia - Klub za kontynuowaniem 35 sesji Sejmu 
i rozpatrzeniem projektów ustaw dot.górników

Klub wystąpił do Marszałka Sejmu z wnioskiem T 
kontynuowanie 35 posiedzenia Sejmu RP w dniu 27 stycznia, aby 
umożliwić rozpatrzenie projektów ustaw wchodzących w skład 
porozumienia rządu ze strajkującymi górnikami. Ustawy te mają 
wejść w życie z dniem 1 lutego 1993r. i obejmują: zmianę ustawy 
o zaopatrzeniu emerytalnym górników i ich rodzin, ustawy o 
przekształceniach własnościowych niektórych przedsiębiorstw 
państwowych o szczególnym znaczeniu dla gospodarki Państwa.

Na Konwencie Seniorów sprzeciw wobec tej propozycji 
zgłosił przedstawiciel Klubu Parlamentarnego KPN - Krzysztof 
Kamiński. Wcześniej przeciw pierwszemu czytaniu tych ustaw 
na bieżącej sesji Sejmu wystąpił także na Konwencie seniorów 
poseł KPN - Krzysztof Król.

Wniosek KP NSZZ "Solidarność" o kontynuowanie 
posiedzenia Sejmu RP w dniu 27 stycznia br. został odrzucony 
głosami KPN, PSL i SLD.

35 posiedzenie Sejmu RP będzie kontynuowane w dniu 3 
lutego 1993 roku oznacza to, iż ze względu na niezbędny tok 
legislacyjny, ustawy te nie mogą wejść w życie w terminie 
uzgodnionym podczas negocjacji tj. z dniem 1 lutego 1993r.

Warszawa, 23 stycznia

Rzecznik Klubu - Agnieszka Ogrodowczyk
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z regionu
Wtorkowe spotkanie emerytów i rencistów
We wtorek, 2 lutego Sekcja Emerytów i Rencistów gościła w PAX-ie 

przewodniczącego Krajowej Sekcji - Zbigniewa Gałązkę. W spotkaniu udział wziął 
również przewodniczący ZR - Andrzej Belina.

Członkowie Regionalnej Sekq'i podzielili się z przewodniczącym Krajowej Sekcji 
Emerytów i Rencistów bolączkami swojego środowiska, a także wyrazili nadzieję, że 
posiadanie własnej reprezentacji na szczeblu krajowym "Solidarności" pozwoli na 
skuteczniejsze działania w celu obrony interesów emerytów i rencistów.

Przewodniczący ZR - Andrzej Belina zobowiązał się do zorganizowania spotkania 
z dyrektorem Opieki Społecznej. Emeryci i renciści mieliby wówczas okazję uzyskać 
szczegółowe informacje o formachi możliwościach pomocy dla osób o najniższych 
świadczeniach.

Czesława Pierzchała
Rozmowy w Warce...po odcięciu wody
W środę, 3 lutego przedstawiciele Zarządu Regionu: Zdzisław Maszkicwicz i Jan 

Janus uczestniczyli w spotkaniu Komisji Zakładowej "S" Oddziału Wodociągów i 
Kanalizacji w Warce z Zarządem Gminy. W rozmowach udział brali także członkowie 
^■K Warka - panowie: Gut, Kulik i Skowroński.
^Na spotkanie nie przybył burmistrz, mimo że przebywał w urzędzie.

Rozmowy dotyczyły postulatów kierowanych, od ponad pół roku, do Zarządu 
Gminy przez KZ Wodociągów i okazały się możliwe dopiero po akcji protestacyjnej, 
która miała miejsce 1 lutego, kiedy to odcięto dopływ wody do Urzędu Gminy.

W trakcie rozmów okazało się, ze pisma kierowane do Zarządu Gminy przetrzymuje 
burmistrz - p.Ambroż, tylko do własnej wiadomości.

Komisja Zakładowa "S" Wodociągów podpisała z Zarządem Gminy porozumienie, 
które mówi m.in., że ostateczne decyzje dotyczące trzech postulatów: opracowania i 
stosowania regulaminów wynagradzania, premiowania i pracy winny zapaść 28 lutego 
(dziwne, że firma działała bez uregulowania tak podstawowych kwestii 
pracowniczych).

Jan Janus

Fikcyjny przepływ
W sklepie nr 34 GS-u w Kozienicach, po dokonaniu remanentu, stwierdzono 

niedobór na około 20 min zł. Kierowniczka sklepu nr 34 wystawiła dokument fikcyjnego 
wydania towaru do innego sklepu GS-u, pawilonu H-2.

11-osobowa załoga (z wyjątkiem kierowniczki) pawilonu wykazała i potwierdziła 
przelanie przez kierowniczkę pawilonu zawyżonej o prawie 100 proc, kwoty utargu. 
Pracownice pawilonu wystąpiły do Zarządu GS o zmianę kierownika. Kolejne pisma 
do Zarządu GS nie odnosiły skutku.

Komisja Interwencji przy TKK NSZZ "S" w Kozienicach zgłosiła fakt o 
^Przestępstwie do Prokuratury Rejonowej w Kozienicach.

Tym razem prezes ustąpił i dokonał zmiany kierownictwa.
A.R.

Zarząd Regionu wzywa OPZZ do zwrotu należności
Zarząd Regionu NSZZ "S" Ziemia Radomska pismem z dnia 4 lutego’93r. wezwał 

OPZZ do zwrotu kwoty ok.1,4 mld zł w oparciu o prawomocne orzeczenie Społecznej 
Komisji Rewindykacyjnej.

***
z kraju
Prezydium KK i min.Lewandowski
Przedstawiciele Prezydium KK spotkali się 3 lutego z ministrem przekształceń 

własnościowych - Januszem Lewandowskim. "Solidarnościowcy" uważali, że 
powszechna prywatyzacja w rządowej wersji jest za mało powszechna. "Brak jest w tym 
programie powszechnego, bezpłatnego dostępu obywateli. Sądzimy, że sprowadzanie 
prywatyzacji powszechnej do 600 jednostek jest mało atrakcyjne" - powiedział Jerzy 
Ostrouch z prezydium KK.

Jerzy Ostrouch nie podał, jaką liczbę prywatyzowanych przedsiębiorstw związek 
uznałby za wystarczającą, powiedział jedynie, że "Solidarność" chciałaby rozszerzyć 
program m.in. na mienie komunalne. Minister Lewandowski odpierał zarzuty 
przekonując, że program jest najbardziej powszechnym z możliwych, a jednorazowa 
opłata w wysokości lo proc, przeciętnej pensji powinna go uczynić dostępnym dla 
wszystkich rodzin.

Ina podst.Rzeczpospolitej- A.RJ

W Książu o bezrobociu
Seminarium poświęcone problemom 

bezrobocia odbyło się w Książu 
k.Wałbrzycha w dniach 28-30stycznia. 
Organizatorem był Zarząd Regionu 
NSZZ "S" Dolny Śląsk. Główne tematy 
obrad to:

l.Formy działania rad zatrudnienia - 
od rejonowej, porzez wojewódzką, do 
krajowej - w kontekście możliwości 
przeciwdziałania bezrobociu.

2.Sytuacja bezrobotnych: 
absolwentów i osób powyżej 45 roku 
życia.

3.Rola NSZZ "Solidarność" i 
samorządów w walce z bezrobociem.

Obrady otworzył przewodniczący 
ZR Dolny Śląsk - Tomasz Wójcik, 
oddając głos kolejno zaproszonym 
gościom z Belgii, Francji, Włocn - 
wygłosili oni referaty omawiające 
problemy bezrobocia w ich krajach. 
Obszerne materiały związane z 
bezrobociem w regionie wałbrzyskim 
przedstawili dyrektorzy Urzędów Pracy 
we Wrocławiu, Wałbrzychu, kierownicy 
związkowych biur ochrony pracy, 
przedstawiciele samorządów oraz 
delegat Ministerstwa Edukacji 
Narodowej. O efektach walki z 
bezrobociem zapoznał uczestników 
przewodniczący Krajowej Rady 
Zatrudnienia - Wojciech Lica - oraz 
zastępca dyrektora Urzędu Pracy - 
p.Nagiel.

Drugi dzień seminarium był czasem 
pracy w czterech oddzielnych zespołach 
roboczych, a efektem tych zajęć były 
niezależne stanowiska odnoszące się do 
problemów związanych z bezrobociem.

Trzeci dzień obrad poświęcono 
prezentacji tych stanowisk.

Zdzisław Maszkiewicz

Uwaga! Wypracowane na 
seminarium stanowiska omówimy 
szerzej w następnym numerze biuletynu.

SZKOLENIE dla 
CZŁONKÓW KOMISJI

REWIZYJNYCH
Szkolenie dla członków zakładowych 

Komisji Rewizyjnych odbędzie się 
17.02.1993 roku.

Szkolenie rozpocznie się o godz. 9.00 
i odbywać się będzie w sali mieszcącej się 
na II piętrze dworca PKP Radom 
(wejście od peronu I).

Opłata, którą wnoszą komisje 
zakładowe wynosi 50.000 zł od jednej 
osoby. Uczestnik ma zapewnione: 
materiały i obiad.

przewodniczący Sekcji Szkolenia - 
Andrzej Gut
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Opinia Prezydium KK w 
sprawie projektu Roz
porządzenia Ministra 
Pracy, zmieniającego Roz
porządzenie w sprawie 
zasiłków rodzinnych i 
pielęgnacyjnych

1 .Przywrocenie prawa do zasiłków 
rodzinnych osobom, które utraciły je 
wraz z prawem do zasiłku dla 
bezrobotnych uważamy za zmianę 
korzystną, za niezbędną korektę 
dotychczasowych przepisów dotąd 
krzywdzących tę najsłabszą grupę.

2.Nie wyrażamy zgody na obniżenie 
wieku dziecka uczącego się, na które 
przysługuje rodzicom prawo do zasiłku, 
do 20 lat. Nauka w liceach
ogólnokształcących trwa do 19 roku 
życia, w technikach do 20 roku. Studia 
dzienne - dla osób niepracujących - 
trwają dłużej: medycyna, wokalistyka, 
elektronika. Utrzymanie dziecka w 
okresie nauki jest coraz trudniejsze - 
wydatki na edukację państwo w coraz 
większym stopniu formalnie, czy też 
nieformalnie zrzuca na rodziny osób 
uczących się. W tej sytuacji odebranie im 
również zasiłku rodzinnego uważamy za 
krzywdzące, zwłaszcza w kontekście 
coraz większego bezrobocia ludzi 
młodych i najniższego w Europie 
wskaźnika ludzi studiujących.

Rozmowy Prezydium KK z 
Wicepremierem Gorys
zewskim i Ministrem 
Finansów Jerzym
Osiatyńskim

W dniu 27 stycznia 1993 roku 
przedstawiciele Prezydium KK NSZZ 
"S" odbyli w Warszawie spotkania z 
Wicepremierem Henrykiem
Goryszewskim i Ministrem Finansów 
Jerzym Osiatyńskim.

Tematami rozmów z Wicepremierem 
Henrykiem Goryszewskim była między 
innymi polityka gospodarcza państwa, 
problemy związane z prowadzonymi 
negocjacjami, przestrzeganie 
porozumień zawartych z NSZZ "S", 
powołanie instytucji Skarbu Państwa, 
prywatyzacja przedsiębiorstw 
państwowych. Przedstawiciele KK 
poruszyli też wiele spraw o charakterze 
interwencyjnym, między innymi uznanie 
Koszalińskiego i Słupskiego za regiony o 
bezrobociu strukturalnym, realizacja 
porozumienia dotyczącego Mielca.

Wicepremier Henryk Goryszewski 
zapewnił, że w najbliższym czasie 
przedstawiona zostanie w sposób zwarty 
i czytelny strategia rozwoju 
gospodarczego państwa. Zobowiązał się 

też, że będzie osobiście nadzorował 
negocjacje dotyczące kwestii 
gospodarczych. Wicepremier przyznał, 
ze rząd często w sposób niewłaściwy i 
opieszały realizuje zawarte z NSZZ "S" 
porozumienia. Wyrażając ubolewanie z 
tego powodu zapewnił, ża sytuacja ta 
ulegnie radykalnej poprawie. Henryk 
Goryszewski zapowiedział,że w 
przyszłym tygodniu przedstawione 
zostaną założenia do ustawy o Skarbie 
Państwa, a także uznał przedstawione 
przez NSZZ "S" argumenty na rzecz 
powołania tzw. "agencji mienia 
niechcianego".

Wieczorem przedstawiciele 
Prezydium KK, w obecności członków 
Klubu Parlamentarnego NSZZ "S" 
przeprowadzili, mającą charakter 
informacyjny, rozmowę z Ministrem 
Finansów Jerzym Osiatyńskim. Minister 
Osiatyński przedstawił obecną sytuację i 
perspektywy finansów państwa. Celem 
rozmowy było lepsze poznanie 
koncepcji rządu dotyczących polityki 
finansowej przed wypracowaniem przez 
Związek stanowiska dotyczącego 
głosowań budżetowych.

Rzecznik KK - Grzegorz Jaczyński

Stanowisko Zespołu

Komisji Krajowej

ds.Polityki Społecznej 

poszerzonego o osoby 

zajmujące się w 

regionach sprawami 

pomocy społecznej

Przewidywany w projekcie ustawy 
budżetowej wzrost wydatków na 
świadczenia pieniężne pomocy 
społecznej uważamy za 
niewystarczający. Wzrost tych wydatków 
o 38,7% odpowiada poziomowi inflacji 
przewidzianej na 1993 rok. Przewiduje 
się jednak jednocześnie wzrost liczby 
osób pobierających zasiłki okresowe w 
związlcu z utratą prawa do zasiłków dla 
bezrobotnych. Konieczne jest 
uwzględnienie tego w ustawie 
budżetowej.

Z wstępnego rozeznania wynika, że 
przewidziane w Ustawie środki pokryją 
zapotrzebowanie tylko w 50%.

Utrata przez niektórych 
bezrobotnych prawa do zasiłku pociąga 
za sobą utratę zasiłków rodzinnych. 
Tworzy to konieczność przyspieszenia 
prac nad reformą zasiłków rodzinnych 
uczynienia z nich świadczenia 
powszechnego, dostępnego dla 
wszystkich rodzin, w których dochody na 

osobę są niskie.
Przewidywany wzrost cen nośników 

energii oraz czynszów stanie się 
przyczyną kolejnych napięć. Z 
niepokojem przyjmujemy w związku z 
tym nieprzedłużenie przez Ministra 
Pracy i PolitykiSpołecznej wytycznych w 
sprawie pomocy finansowej na wydatki 
mieszkaniowe. Żądamy realizacji 
uzgodnień z rozmów "S" z rządem z dnia 
10 sierpnia 1992r. dotyczących 
finansowania zasiłków mieszkaniowych 
z wyodrębnionych środków. Brak 
wyodrębnienia tych środków 
uniemożliwia kontrolę wysokości dotacji 
przyznanych przez rząd na tę formę 
pomocy. Sprawę tę powinno regulować 
rozporządzenie Rady Ministrów.

Członek Prezydium KK - Ewa 
____________________ Tomaszewska 
Jacek Smagowicz - członek a 
Prezydium KK do posła "S" Jana “ 
Rulewskiego 

Dział KK ds. Walki z 
Bezrobociem 
interweniuje

W związku z oświadczeniami 
złożonymi w dniu 25 stycznia 1993r. 
podczas rozmów w MPiPS przez 
dyr.departamentu p. Staręgę-Piasek 
"że w budżecie nie ma pieniędzy na 
pomoc mieszkaniową" i sekretarza 
stanu Michała Boniego Ze Rząd RP 
nie ma żadnych możliwości, że 
wszystko zależy od Sejmu" 
zwracam się do Pana z prośbą o 
interwencję:

1. ws. zablokowania wszystkich 
planowanych podwyżek płatności za 
mieszkania o ile nic będzitf 
równoległego systemu rekompensat,

2. doprowadzenic do przegłosowania
w sejmie środków rzędu 3-5 bln na 
pomoc mieszkaniową, która widnieje w 
założeniach polityki
społeczno-gospodarczej w 1993r. 
przyjętych przez Sejm 17.10.1993r. w 
części dotyczącej MPiPS podpisanej 
przez Jacka Kuronia i założeniach 
polityki rynku pracy.

Przypominam, że ten tryb pomocy 
uzgodniono w rozmowach Komisji 
Krajowej z Rządem w dniu 10 
sierpnia’92.

3. przeprowadzenie korekty do 
ustawy budżetowej w zakresie takiego 
zwiększenia środków na aktywne 
zwalczanie bezrobocia, aby nimi objąć 
łącznie około 30% przewidywanej liczby 
zarejestrowanych bezrobotnych 
(zamiast planowanych 6,3%), tak jak to 
zgłosiliśmy pismem z dnia 21 grudnia’92.

Gdańsk, 26.01.1993
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Rozmowy w interesie województwa 

radomskiego

Reprezentacja województwa radomskiego gościła 29 
stycznia w Urzędzie Rady Ministrów. Problemy ogólne, a 
wymagające rozwiązań na szczeblu rządowym, referował 
wicewojewoda Tadeusz Derlatka. Argumenty lekarza 
wojewódzkiego - Jacka Vietha miały przekonać o słuszności 
doinwestowania ze środków budżetowych, zaawansowaną w 60 
proc, budowę szpitala w Józefowie.

Delegacje zakładów pracy, składające się z przedstawicieli 
dyrekcji i Związku "Solidarność" uzasadniały i formułowały 
postulaty skierowane do Rządu.

Rozmowom przysłuchiwali się najbliżsi doradcy 
ekonomiczni wicepremiera Henryka Goryszewskiego, a także 
szef kancelarii wicepremiera.

Przewodnictwo w pierwszej części obrad, a dotyczącej 
problemów ogólnych woj.radomskiego objął organizator 
swtkania, poseł Jan Łopuszański. Drugą część, dotyczącą 
^Bładów prowadził przewodniczący Zarządu Regionu - 
Andrzej Belina.

Celem spotkania było wypracowanie protokołu postulatów, 
który ma być podstawą do rozpoczęcia rozmów z 
wicepremierem Goryszewskun.

Wicewojewoda Tadeusz Derlatka był zdania, że źródłem 
zacofania w stosunku do innych, naszego województwa (co ma 
wyraz we wskaźnikach dotyczących poziomu życia) było 
zaniedbanie naszego regionu przez poprzednie rządy. 
Wicewojewoda oczekiwałby zrekompensowania tych 
zaniedbań poprzez dodatkowe doinwestowanie ze środków 
budżetowych. Zwracał się więc o przyznanie województwu 
kwoty zgodnej z zapotrzebowaniem na 1993 rok, a więc o 
przyznanie brakujących 100 mld złotych i dodatkowo 40 mld. 
Środki te zdaniem Tadeusza Derlatki pozwoliłyby (poza 
sfinasnowaniem podstawowych potrzeb) na dokończenie 
budowy szpitala, rozpoczęcie prac budowy zbiornika wodnego 
w Domaniowie, a także na zapoczątkowanie przebudowy 
niebezpiecznego odcinka Trasy E7 w okolicach Jedlińska. 
Inwestycje dałyby dodatkową korzyść w postaci wielu nowych 
stanowisk pracy. Wicewojewoda przy tej okazji wspomniał o 
wysokim bezrobociu województwie,- które nie ma 

^dzwiecicdlenia w statystyce, gdyż pozostaje nadal utajone. 
^Przede wszystkim występuje ono w rolnictwie. W sektorze tym 

pracuje 140 tysięcy osób na 350 tysięcy czynnych zawodowo w 
województwie, a przeważają gospodarstwa małe, o wielkości 
około 2 hektarów.

Nawiązując do problemów zakładów pracy wicewojewoda 
wskazał na brak dobrej woli i zainteresowania ze strony banków 
w oddłużaniu przedsiębiorstw. Obecne trudności wielu 
przedsiębiorstw w uzyskaniu kredytów obrotowych zdaniem 
Andrzeja Beliny wypływają w większości z nieprzychylności 
osób pochodzących z dawnego układu, a zasiadających w 
zarządach i radach nadzorczych banków. To co drażni 
najbardziej Zakłady Metalowe "Łucznik" w Radomiu, to brak 
konkretnych rozwiązań dla przedsiębiorstw zbrojeniowych. 
Niepodejmowanie decyzji o oddłużeniu, niemożność 
otrzymania środków obrotowych, gwarantujących płynność 
zakładu, przy jednoczesnym obowiązku utrzymywania rezerwy 
obronnej stawia Zakłady Metalowe w sytuacji patowej. 
Szczególnie jest to przykre w przypadku, gdy przedsiębiorstwo 
posiada wiele zamówień na swoje wyroby. Delegacja Łucznika 
oczekiwałaby również decyzji gwarantujących terminowość 
wypłat dla pracowników.

Problem braku środków obrotowych doskwiera także od 
dłuższego czasu "Radoskórowi". Zdaniem dyrektora Gałka 
przedsiębiorstwo zrobiło wszystko co było możliwe, by 
ograniczyć wszelkie zbędne koszty w przedsiębiorstwie, 

podporządkowało się regułom rynku, wykorzystało wszelkie 
możliwe ścieżki interwencji i w sytuacji gdy pojawiła się szansa 
realizowania programu naprawczego i zniwelowania strat 
powstałych na skutek utraty rynku wschodniego i przejęcia 
prawie całości zobowiązań w momencie wydzielenia się 4 
zakładów - nie może znaleźć żadnej pomocnej dłoni.

"Chemomontaż" z Pionek kierował zarzuty pod adresem 
Ministerstwa Przekształceń Własnościowych - właściciela tej 
jednoosobowej spółki skarbu państwa, który nie ma koncepcji 
prywatyzacji dla firmy, a także nie czyni przygotowań do tego 
procesu; me dokonano np.wyceny przedsiębiorstwa. Ryszard 
Śzwabowicz z Chemomontażu twierdził, że na obecnym etapie, 
firma potrzebna dla Pionek z ponad 20-procentowym 
bezrobociem, jest za mocna, by upaść, a za słaba, by 
prywatyzować się sama.

Drugi pionkowski zakład, wyodrębniony z "Pronitu", 
"Tekspur" postulował o ułatwienie kredytowania 
przedsiębiorstwu, zmianę taryf celnych na sztuczne skóry dla 
uzdrowienia konkurencyjności panującej na tym rynku.

Powstrzymania napływu słabej jakości produktów 
przemysłu telekomunikacyjnego, a tym samym umożliwienia 
zaistnienia na rynku wysokiej jakości sprzętu rodzimego 
domagała się delegacja Radomskiej Wytwórni Telefonów. Ta 
jednoosobowa spółka skarbu państwa żywirównież nadzieje, źe 
planowane rozmowy z wicepremierem Goryszewskim przyniosą 
decyzje co do dalszej prywatyzacji zakładu, po której RWT 
spodziewałoby się dopływu kapitału uzdrawiającego trudną 
sytuację finansową.

Umorzenie zobowiązań wobec budżetu, a także kredyt 
obrotowy pozwoliłyby na działalność innej spółki skarbu 
państwa - "Gerlacha" Drzewica. Tu reprezentacja 
przedsiębiorstwa sygnalizowała wielkie znaczenie 
podtrzymania istnienia firmy ze względów społecznych. Praca 
w Gerlachu - to dla wielu rodzin, mieszkających na tym dużym 
obszarze rolniczym, o przewadze małych gospodarstw rolnych - 
jedyna możliwość zdobycia środków do życia.

Wspólnym i bardzo oczekiwanym rozwiązaniem dla 
wszystkich uczestniczących w spotkaniu zakładów pozostaje 
oddłużenie tych przedsiębiorstw, które umożliwiłoby właściwy 
tok produkcyjny, zakładowi racjonalną gospodarkę, a załogom 
dało poczucie stabilności.

Uczestnicząca w spotkaniu pani poseł Jadwiga Berak 
zobowiązała się do wcześniejszej interwencji, jeszcze przed 
rozmowami z wicepremierem, w sprawie przydzielenia d 
województwa dodatkowych środków z budżetu - tak, by mogłj 
one być uwzględnione podczas debat komisji sejmowych nad 
budżetem.

Zgłaszane postulaty, poseł Jan Łopuszański ujął w protokół 
i zobowiązał się do przedstawienia go wicepremierowi 
Goryszewskiemu. Rozmowy z wicepremierem, z którymi 
województwo radomskie wiąże nadzieje znalezienia 
korzystnych rozwiązań, według wstępnej zapowiedzi Jana 
Łopuszańskiego, ma odbyć się w Radomiu.

relacjonowała Anna Rajchert

W następnym numerze biuletynu:
- Dalszy ciąg sprawy dotyczącej konfliktu: 

dyrektor Woj.Urzędu Pracy w Radomiu - kierownik 
Rejonowego Urzędu Pracy w Szydłowcu. Tym 
razem będzie to rozmowa z p.Sławomirem 
Pająkiem - kierownikiem RUP w Szydłowcu.

- Relacja z wizyty w Zakładach Budownictwa 
Kolejowego w Radomiu.

INFORMACJA
Regionalna Komisja NSZZ "S" Emerytów i Rencistów 

inffomuje, że w każdy wtorek w godz. od 13-tej do 15-tej 
wydawane są zaświadczenia na przejazdy PKP ze zniżką 
50-procentową.
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Biuro Studiów i Ekspertyz z Kancelarii Sejmu opracowuje wiele analiz i 
informacji, które przedstawiane są w postaci raportów.

Dziś kilka uwag z trzech raportów z badań autorstwa Wojciecha Widera z Sekcji 
Analiz Socjologicznych.

Kłopoty i trudności pracowników
Wysokie koszty utrzymania i niskie zarobki są największym problemem 

pracowników przedsiębiorstw państwowych. 56,8% wskazań na tak stanowiło 
wskazanie na "wysokie ceny żywności i artykułów codziennego użytku", a na wysokość 
zarobków jako źródła kłopotów wskazań takich było 38,9%.

Kłopotów i trudności doświadczają pracownicy również z powodu jakości maszyn 
(20% wskazań na tak).

Pracownicy nie spodziewają się radykalnej poprawy swojego losu: - 2,2% 
odpowiada, że zostaną przeniesieni do ciekawszej pracy, także tylko 2,2% odpowiada, 
że otrzyma lepiej płatne zajęcie. Większość nie spodziewa się niczego - 55,5% 
odpowiedzi; 20,5% obawia się zwolnienia z pracy, zaś 18,2% przewiduje, że zostanie 
bez pracy z powodu zwolnień grupowych. W sumie więc 38,7% badanych przewiduje 
jako ewentualną zmianę losu - pozostanie bez pracy.

W postrzeganiu swojego losu także zasadniczą rolę odgrywa to, w jakiej branży 
przemysłowej funkcjonuje zakład pracy. Zagrożenie bezrobociem na poziomie 
indywidualnym jest najmocniej odczuwane przez pracowników przemysłu 
maszynowego, chemicznego i hutnictwa. Zwolnieniami grupowymi czują się najbardziej 
zagrożeni pracownicy przemysłu maszynowego i lekkiego. Pracownicy w przedziale 
wieku 30-49 lat mają najwięcej obowiązków rodzinnych i dlatego najbardziej obawiają 
się bezrobocia. 78,2% badanych odpowiada, że są co najmniej nie zabezpieczeni na 
wypadek utraty pracy. Są to dość dramatyczne obrazy stanu spraw socjalnych 
pracownika przemysłu.

Kto robi najwięcej dla robotników w przedsiębiorstwach
"Nikt nic nie robi dla robotników" - na taki wariant odpowiedzi wskazało 28,0%, ale 

aż 21,5% wskazań -tak- było za wskazaniem wariantu "nie wiem, trudno powiedzieć". 
Na Komisje Zakładowe "S" wskazań na tak było 15,3%, a na dyrekcję 13,1% - pomimo, 
że uznano, iż dyrektor ma największy wpływ na życie przedsiębiorstwa (48,4%).

Jak bronić interesów pracowniczych
Za najbardziej słuszną formę obrony interesów pracowniczych uznano negocjacje z 

dyrekcją (63,4%), na negocjacje z Radą Pracowniczą wskazało 26,2%, a na negocjacje 
resortowe - z odpowiednim ministrem - 20,5% badanych.

Tylko 10,8% badanych wskazuje, że najbardziej skutecznym środkiem obrony praw 
pracowniczych jest strajk.

Cele związku zawodowego i jego skuteczność
Pracownicy oczekują, że związek zawodowy będzie chronił prawa pracownicze 

(71,1%), walczył o właściwy poziom płac (60,3%), chronił ich przed bezrobociem 
(48,9%) i dbał o warunki socjalno-bytowe (42,8%).

Ale na pytanie, czy związki zawodowe bronią interesów pracowników tylko 11,5% 
badanych wskazało "zdecydowanie tak", 37,8% "raczej bronią", a 33,3% pracowników 
uważa, że związki zawodowe nie stają w ich obronie.

Model związków zawodowych
Większość badanych (60,2%) uważa, że w Polsce powinno działać wiele central 

związkowych, przeciwnego zdania jest 39,7%. Jednak, gdy przeniesiemy się na poziom 
zakładu pracy, to na pytanie czy powinno tu działać wiele związków zawodowych, 
odpowiada pozytywnie tylko 48,9% badanych, a 50,5 uważa, że w zakładzie powinien 
działać tylko jeden związek zawodowy.

79,3% badanych uważa, że związki zawodowe powinny troszczyć się o wszystkich 
pracowników, a tylko 19,5% jest zdania, że związek zawodowy jest dla związkowców. 
Należy przy tym zaznaczyć, że odpowiedzi te uzyskano wśród pracowników, którzy w 
53,4% są związkowcami.

A co bez związku?
50,1% badanych jest przekonana o tym, że gdyby związki zawodowe przestały 

działać sytuacja robotników pogorszy się, 24,5% "nie wie", a 25% uważa, że nic by się 
nie zmieniło.

PS. Grupa badanych liczyła 870 osób: 36,1% to kobiety; 17,5% badanych nie 
ukończyło 29 lat, w wieku 30-39 lat było 31,6% respondentów, 40-49 lat miało 30,5%, 
a po pięćdziesiątce było 20,4% badanych.

Członkowie Solidarności stanowili 26,8%, OPZZ-tu 26,7%, a bezzwiązkowcy to 
46,5% badanych.

/Biuletyn Solidarność Świętokrzyska/

Wspomnienie pośmiertne
W dniu 25 stycznia 1993 roku zmarł 

nasz kolega i przyjaciel, długoletni i 
ofiarny członek Solidarności - ś.p. Józef 
Koleją.

Był najpierw pracownikiem 
Zakładów Rymarskich w Radomiu, skąd 
po śmierci Stalina w 1953 roku został 
aresztowany przez UB, kiedy to wyraził 
się, że... "będzie teraz jednego złoczyńcy 
mniej". Był za to bity i maltretowany, a 
potem otrzymał "wilczy bilet". 
Wyrzucony z pracy, nie mógł jej nigdzie 
znaleźć. Wszędzie ten cień UB szedł za 
nim. Nie zapomniano o nim również 
podczas Radomskiego Robotniczego 
Protestu w Czerwcu’76. Był 
represjonowany i prześladowany. Kiedy 
powstała Solidarność włączył się w nurt 
tej pracy, poświęcając się całkowicie tej 
idei. Uczestniczył w pracach
konspiracyjnych.

Od 1984r., tj. od śmierci ksJerz^p 
Popiełuszki trwał, do chwili swej 
choroby, w żoliborskiej służbie 
kościelnej przy Grobie ks.Jerzego. 
Również jako porządkowy corocznie 
przemierzał trasę w pielgrzymkach na 
Jasną Górę. Tu również uczestniczył w 
corocznych pielgrzymkach ludzi pracy.

Okres aziałań konspiracyjnych 
Solidarności Ziemi Radomskiej 
zakończył się dla ś.pJózefa Kolei i dla 
nas przeniesieniem Urny Ludzi 
Skrzywdzonych spod
Kamienią-Pomnika Czerwca’76 do 
Kościoła Św.Trójcy na uroczystą Mszę 
Św. za Ojczyznę, a potem do Kaplicy 
Pamięci Narodu na Jasną Górę.

Ostatnio Józef Koleją był 
pracownikiem Zakładów Budownictwa 
Kolejowego w Radomiu oraz członkiem 
Komisji Zakładowej "Solidarności".

W swym życiu kierował się prawdą, 
solidarnością, a także umiłowanici|Ł 
Boga, Ojczyzny i człowieka. Za to by^^ 
często prześladowany i cierpiał.

Beaąc wdzięcznymi za to, na 
uroczystość pogrzebową przybyli liczni 
Jego znajomi, przyjaciele, sąsiedzi. 
Prawie w komplecie stawiła się Służba 
Porządkowa od Grobu ksJerzego.

Msza św. w intencji zmarłego oraz 
wzruszające słowa pożegnania 
wygłoszone przez proboszcza 
zakończyły tę smutną uroczystość.

Piotr Kozakiewicz

Nasze konto: Zarząd Regionu NSZZ “Solidarność" Ziemia Radomska 
BGZ O/W Radom Nr: 867010-11093-271-1.
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